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     Pierwszego maja 2004 r. Polska oficjalnie wchodzi
do Unii Europejskiej i jak zawsze w prze∏omowych
momentach naszej historii sk∏onni jesteÊmy do licz-
nych przemyÊleƒ na temat obaw, nadziei i szans, któ-
re spotkamy w kolejnych latach.
      Wszyscy zadajemy sobie pytania dotyczàce przysz-
∏oÊci. Liczy si´ gruboÊç portfela, ale i to˝samoÊç, której
utraty tak bardzo bojà si´ mi´dzy innymi przeciwnicy
integracji.
      Mimo mnogoÊci debat, dyskusji czy analiz ataku-
jàcych nas z prasy, radia, telewizji i Internetu rzadko
mo˝emy zapoznaç si´ z wizjà przysz∏oÊci, stanem Êwia-
domoÊci i opiniami m∏odzie˝y. Nie doceniamy poziomu
jej wiedzy i rzadko szanujemy opinie, choç cz´sto sà
one zaskakujàco dojrza∏e.
      A oto kilka odpowiedzi na pytania zadane grupie
ciechociƒskich gimnazjalistów.

1. W jakim stopniu czujecie si´ Europejczyka-
mi? Co to dla Was oznacza?
      Jestem Europejczykiem, poniewa˝ historia moje-
go paƒstwa, czyli poÊrednio moja w∏asna, wp∏yn´∏a
znaczàco na histori´ ca∏ej Europy. Wystarczy wspom-
nieç, kiedy to Jan III Sobieski zahamowa∏ pod Wied-
niem zbrojnà ekspansj´ Turków. Podobna sytuacja
mia∏a miejsce w 1921 r. By∏ to tzw. „Cud nad Wis∏à”.
Pod Warszawà wojska polskie zatrzyma∏y pochód
bolszewików ku Zachodowi. Okazuje si´, ˝e nie
pierwszy raz wkraczamy do jednoczàcej si´ Europy.
W 1385 r. stworzyliÊmy uni´ personalnà z Litwà,
zamieniajàc jà w uni´ realnà w 1569 r. Wtedy od
Rzeczypospolitej zale˝na by∏a ogromna cz´Êç Euro-
py - twierdzi Maciej Draheim, uczeƒ II klasy.
      Jestem Europejczykiem w takim stopniu, co Pola-
kiem. Jednak˝e czuj´ si´ bardziej Polakiem. Nie przy-
wiàzuj´ takiej wagi do flagi czy hymnu UE, jak do
symboli narodowych Polski. Urodzi∏em si´ i w Pols-
ce, i w Europie, jedno nie wyklucza drugiego. Wol´
byç jednak Polakiem nie tylko dlatego, ˝e si´ nim
w pe∏ni czuj´, ale tak˝e dlatego, ˝e to wyró˝nia mnie
spoÊród innych spo∏ecznoÊci, stawia mnie, w moim
mniemaniu, w lepszym Êwietle. Jestem dumny ze swej
narodowoÊci. Nazywanie si´ Europejczykiem daje
mi poczucie, ˝e jestem jednym z wielu mieszkaƒców
Europy, takich jak Hiszpanie czy Niemcy, bez wyraê-
nie oznaczonej narodowoÊci. Jako Polacy mamy nie-
powtarzalnà, intrygujàcà i urzekajàcà histori´ i kul-
tur´, która nas wyró˝nia - dodaje Andrzej WiÊniewski,
równie˝ drugoklasista.

2. Czego spodziewacie si´ po wejÊciu Polski
do struktur Unii Europejskiej? Czym b´dzie dla
Was UE, której b´dziemy cz´Êcià?
      Ja osobiÊcie, dla siebie nie spodziewam si´ po UE

wiele. Jedyne korzyÊci, które mo˝e mi daç wstàpienie
do UE, to mo˝liwoÊç zdobywania wiedzy w zagra-
nicznych szko∏ach, a póêniej mo˝e i pracy. B´d´ móg∏
te˝ podró˝owaç po krajach UE bez u˝ycia paszpor-
tu. Jako jednà z moich nadziei mog´ wymieniç mo˝-
liwoÊç zmniejszenia nieuczciwoÊci i korupcji wÊród
rzàdzàcych, chocia˝ nie wiem czy to mo˝liwe - od-
powiada Micha∏ Racki, 14 lat.
      Opini´ t´ potwierdzajà Rados∏aw Szcz´sny, Jacek
Cisek, Marcin Obia∏a i Jakub Rusin, uczniowie klasy
III. - Europa b´dzie dla nas przede wszystkim miejs-
cem nauki, a potem pracy. Brak granic w rozszerzo-
nej Europie da nam dost´p do wielu krajów. Nie mo-
˝emy jednak zapomnieç o naszej ojczyênie. Musimy
pami´taç o polskiej kulturze i obyczajach - dodajà.
      Spodziewam si´ lepszych zarobków, dróg, spraw-
niejszej s∏u˝by zdrowia i mniejszego bezrobocia -
wtràca Igor Przeêdzi´k z II klasy.

3. Jak wed∏ug Was przyjmie nas Unia Europej-
ska? Jakie miejsce zajmie we Wspólnocie nasze
paƒstwo?
      W krajach unijnych krà˝y wiele  stereotypów o
„polaczkach” - leniach, pijakach, z∏odziejach, bruda-
sach i taniej sile roboczej. Jednak tylko od nas zale˝y,
czy stereotypy te przetrwajà! Dzi´ki odpowiedniemu
post´powaniu mo˝emy stworzyç poglàd o Polaku
pracowitym, kulturalnym, inteligentnym i wykszta∏-
conym - twierdzi Maciej Draheim.
      Europa powinna przyjàç nas z jednej strony po-
zytywnie - w Polsce istnieje wysoki poziom naucza-
nia w porównaniu do innych krajów, a tak˝e wiele
zabytkowych miast itp., z drugiej strony negatywnie
- z∏y stan dróg, zanieczyszczenie Êrodowiska. Mam
nadziej´, ˝e przewa˝à cechy pozytywne - wtràca Anna
Balcerowska z II klasy.
      Na razie w Europie panujà o nas niezbyt pochle-
bne opinie, wzbudzajàce l´k i obawy przed niezna-
nym, czyli przed obcymi. To, co nastàpi po naszym
wejÊciu do UE, to stopniowe przekonywanie do sie-
bie i pokonywanie wszelkich przeszkód, jakie nam
czas i ˝ycie postawià na drodze. Mam nadziej´, ˝e
w przysz∏oÊci coraz wi´cej ludzi b´dzie mia∏o o nas
dobre zdanie - dodaje Andrzej WiÊniewski.

4. Co wed∏ug Was nasze paƒstwo i spo∏eczeƒ-
stwo wniesie do Unii pozytywnego? Jakie sà nasze
atuty?
      W Polsce mamy doskonale wykszta∏conych leka-
rzy ró˝nych specjalnoÊci, nauczycieli, naukowców,
in˝ynierów, informatyków, adwokatów, artystów -
wylicza Kamil Ochotny z klasy II.
      Polska ˝ywnoÊç, w szczególnoÊci tzw. produkty
regionalne, np. oscypki czy ̋ ur sà w stanie zawojowaç
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